
 
ACTA DE LA JUNTA DE FACULTAT DE CIÈNCIES DE LA COMUNICACIÓ 

Sessió ordinària 
Bellaterra, 4 de maig del 2017 

 
Assistents: Miquel Blanes, Pierre Caufapé, Òscar Coromina, Aniol Costa, Mercè Díez, Maria 
Isabel Fernández, Emilio Fernández, Carme Ferré, Josep Maria Figueres, Maria Antònia 
Galceran, Elisabet Garcia, Glòria Garcia, Mònica Gonzàlez, Maria Gutiérrez, Charo Lacalle, 
Montse Llinés, Jaume Martín, David Paloma, Joaquim Puig, Natividad Ramajo, Maria José 
Recoder, José Rodríguez, Àngel Rodríguez, Helena Rodríguez, Mercè Terés, Joan Manel 
Tresserras, Teresa Velázquez, Antoni Vidal, Carla Ymbern. 
 
S'excusen: Elena Añaños, Montse Bonet, Eduard Cecilia, Santiago Giraldo, Amparo Huertas, 
Patricia Lázaro, Júlia Llobet, Carles Llorens, Enric Marín, Juan José Perona, Santiago Ramentol, 
Ana Ullod, Ernest Verdura. 
 
Convidats: Anna Bosch, Rosa Maria Palencia. 
 
ORDRE DEL DIA 
  
1.           Aprovació de l’acta de la sessió anterior  
  
2.           Informe de la degana i dels vicedegans 
  
3.           Presentació i aprovació, si s'escau, del calendari acadèmic 2017-2018 
  
4.           Presentació i aprovació, si s'escau, del pla docent 2017-2018 
 
5.  Sorteig lletra de la matrícula per als alumnes d'intercanvi 
  
6.           Afers de tràmit 
  
7.           Precs i Preguntes 
 
 
 
 
A les 15.30 h comença la sessió.  
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior  

 
S’aprova per assentiment.  

  
2.           Informe de la degana i dels vicedegans  
 
 La degana informa sobre l'acreditació del nivell B2 d'una tercera llengua. Per un mail 
enviat el 28 d'abril per l’equip de Rectorat respecte del nivell de coneixement d’una tercera 
llengua estrangera per poder obtenir el títol de Grau, s'explica que l'Autònoma no exigirà el 
nivell B2. Diu que s'enviarà un correu a tots els estudiants del centre per a que ho sàpiguen. 
 
 També informa de la Comissió de Revisió dels Plans d’Estudis. Es va constituir el 31 de 
març i ens hem reunit també el 21 d’abril. El secretari de la comissió és Marc Freixenet i el 



secretari adjunt és David Paloma. La propera reunió serà el 12 de maig. Les accions fetes per la 
Comissió, fins ara, han estat les següents: plantejament dels sistemes de treball. Cada membre 
de la comissió parlarà en nom dels seus representats, és a dir, no a títol propi, de tal forma que 
es pugui arribar a acords  més fàcilment. Tenint en compte que les darreres decisions sempre 
les prendrà la Junta de Facultat. Caldrà decidir, per ordre: graus, blocs de coneixement, 
matèries, nom de les assignatures i assignació als departaments. Els departaments propis de la 
Facultat han de pactar mantenir els percentatges de docència que estan fent. 
 

 Els membres de la Comissió han opinat sobre les propostes que es van rebre sobre 
nous graus i se n’han desestimat algunes. S’està treballant en la proposta d’un grau que 
contemplés una càrrega important de tecnologia relacionada amb la comunicació (CAP) i una 
altra sobre comunicació de les organitzacions i/o comunicació institucional. S'ha de presentar 
la proposta escrita en forma de fitxa el dia 5 de maig i la Comissió la discutirà el pròxim dia 12. 

 
 La degana informa que els representants del departament de Publicitat, Relacions 

Públiques i Comunicació audiovisual, els Drs. Ángel Rodríguez i Patrícia Lázaro, han presentat 
una proposta de discussió de continguts,  molt interessant, en base a blocs de coneixement. 
Perquè tothom tingui el màxim d’informació, penjarem les actes de les reunions a la web, com 
es fa ara amb les actes de les Juntes.  
 

 Un altre tema de l'informe de la degana és el pitching i el clúster. La Facultat ja forma 
part del Clúster de l’Audiovisual de Catalunya. Com en anys anteriors, el Deganat amb la 
col·laboració dels Departaments, organitza una nova edició del Pitching propi obert a tots els 
estudiants dels tres graus i dels màsters oficials, per seleccionar els 5 projectes que la Facultat 
pot presentar al Pitching Audiovisual Universitat-Indústria del Clúster Audiovisual de 
Catalunya. L’acte tindrà lloc els propers 4 i 5 de juliol de 2017 a la Sala de Juntes de la Facultat. 
La data màxima de presentació de projectes és el 23 de juny. Hi ha més informació al web de la 
Facultat. Val a dir que l’any passat els projectes presentats pels estudiants van tenir molt d’èxit 
a la presentació dins del Clúster i que alguns van ser TFG de projecte que van ser revisats per 
part dels membres del pitching intern. La degana agraeix la implicació de tot el PDI que hi 
col·labora, tant animant els estudiants com formant part del Jurat del pitching propi de la 
facultat.  I anima els estudiants a presentar-s’hi perquè és una bona oportunitat per a ells de 
competir, confrontar les seves idees, haver d’explicar-se davant de professionals de vàlua 
reconeguda, etc.  

 
 La degana explica que l’equip de govern de la UAB ha preparat un nou model de 
distribució del pressupost entre facultats i departaments. La idea era que aquest model 
s’aprovés al consell de govern previst per al mes de juliol 2017, però ara mateix no sembla que 
sigui possible perquè falta consensuar-lo. Tothom està d’acord que no es pot continuar 
treballant amb un pressupost distribuït segons criteris del 1999 perquè la UAB ha canviat molt. 
Però el que cal discutir més àmpliament són els criteris de distribució. Es crea un grup de 
treball format per 5 degans i 5 directors de Departament, de tal manera que “juguin” amb les 
xifres i sapiguem qui hi guanya i qui hi perd segons quins siguin els indicadors que es posen al 
model.  
 

 Finalment, la degana informa que aquest matí el Consell de govern ha aprovat 
nomenar el Dr. Manuel Castells com a Dr. Honoris Causa de la UAB a proposta de la 
nostra facultat. 33 Sí/ 1 NO; 1 blanc i zero abstencions.  

 
 La vicedegana d'Intercanvis, Practicum, TFG i Alumni, Carme Farré, informa dels errors 
ortogràfics i gramaticals detectats en els TFG del curs passat i anima professors i estudiants a 



revisar aquestes qüestions abans de penjar els treballs. També informa que es demanaran 
informes raonats per als TFG que rebin la qualificació de Matrícula d'Honor. Finalment, es 
facilitarà un full de càlcul per a l'avaluació numèrica que fan tutors i revisors del TFG.    
 
 El vicedegà de Docència Professorat i Estudiants, David Paloma, informa que al 
setembre la Facultat oferirà un curs propedèutic als alumnes de 1r de les tres titulacions 
(adreçat sobretot a aquells que tinguin menys d'un 7 de llengua catalana i espanyola a les PAU 
i a tots els alumens que vinguin de cicles de graus superiors). El curs es titula Comparativa 
lingüística i resolució de problemes freqüents: el català i el castellà i l'impartiran Jessica 
Cordoba, Carla González i Isabel Crespí. Si el curs no té èxit de matrícula, no es farà perquè el 
dèficit l'hauria d'assumir la Facultat. També el vicedegà informa d'un nou cas de falsedat 
documental, aquesta vegada en el marc de l'assignatura Periodisme econòmic. Denuncia 
aquesta mena de pràctiques. 
  
 Sobre el plagi, el vicedegà informa que es dedicaran un parell de sessions a les 
jornades d'acollida, adreçades a tothom (però sobretot als alumnes nouvinguts), consistents a 
explicar què és un plagi, com s'evita i quines conseqüències acadèmiques pot tenir incórrer-hi. 
Les sessions aniran a càrrec de les doctores Núria Saura i Eulàlia Fuentes. Finalment, el 
vicedegà parla de les enquestes. Diu que d'un any ençà ha detectat un procés de decadència 
de les enquestes pel que fa al nombre de respostes obtingudes. Dificultat d’obtenir-les, retard 
a l’hora d’aconseguir-les i, en alguns casos, poca representació dels estudiants. Com a pla 
alternatiu, aquests dies s'han estat fent focus group a tots els cursos de Periodisme, i ha donat 
alguns bons resultats (d’obtenció de respostes).  
 
 La degana dona la paraula a la Dra. Rosa M. Palencia, representant de polítiques de 
gènere a la Facultat, que anuncia tres acords de l'Observatori per a la Igualtat de la UAB, per 
tal d'animar els tres sectors del centre a dur-les a terme. 
 
 1) El Pla d'acció per a igualtat vigent (2013-17) consta de diverses mesures. Hi ha un 
total de 17 mesures l’execució de les quals corresponen als departaments i centres, i que 
d’aquestes s’han seleccionat o prioritzat quatre. Són les següents: a) incrementar el nombre de 
dones entre les persones expertes conferenciants i altres persones convidades als actes 
institucionals de la UAB, les facultats i escoles i els departaments, així com en els doctorats 
honoris causa, fins a arribar a l’equilibri; b) explicitar la perspectiva de gènere en l’elaboració 
de les guies docents i els programes de les assignatures des d’un model d’universitat inclusiva. 
Afavorir la publicació de materials per a la docència que tinguin en compte la perspectiva de 
gènere; c) garantir el dret de l’alumnat de totes les facultats i centres a cursar estudis de 
gènere. Donar suport a les assignatures de gènere en el marc del mínor d’Estudis de Gènere i 
del màster interuniversitari d’Estudis de Dones, Gènere i Ciutadania; d) Fomentar l’equilibri 
entre dones i homes en els òrgans de govern i de representació, en particular en el claustre, 
les juntes, els consells d’estudiants i en les comissions permanents dels departaments i les 
direccions de centre. 
  
 En aquest sentit, Palencia informa que l’Observatori per a la Igualtat enviarà els 
indicadors de cada mesura per avaluar el grau de l’aplicació. Aquest indicadors es recolliran a 
l’octubre. Per tal d'ajudar el personal docent a dur a terme aquestes mesures, especialment la 
c), l'Observatori per a la igualtat es compromet a elaborar un fulletó informatiu que reculli la 
normativa relacionada amb la incorporació de la perspectiva de gènere en la docència; l'edició 
de material per incloure la perspectiva de gènere en la docència i com explicitar-ho a la guia 
docent; l'actualització del material del banc de recursos per a la introducció de la perspectiva 
de gènere en la docència. Es farà una crida al professorat demanant si estan incorporant la 
perspectiva de gènere en la docència, i en els casos que així sigui, sol·licitant la seva 



participació incorporant el seu material al banc de recursos. Podeu accedir al banc de recursos 
a través d’aquest enllaç http://observatori-diagnostics.uab.es/Recursos/Banc.asp. 
 
 2) Rosa M. Palencia ens animar a participar en el curs de formació en violència de 
gènere organitzat per l’Observatori i que s’oferirà aquest mes de setembre en el marc del 
programa de formació al professorat (oficina OQD) i d’altres cursos semblants que en el futur 
s’oferiran. 
 
 3) Per segon any consecutiu l'Observatori convocarà els premis als millors treballs de fi 
de grau amb perspectiva de gènere. Al novembre passat es van lliurar 24 premis als Treballs de 
Fi de Grau de 24 graus diferents. Per això, l'Observatori sol·licita la creació d’una comissió en la 
facultat per la selecció dels treballs d’aquesta segona edició dels premis als millors TFG amb 
perspectiva de gènere de la UAB. En aquesta comissió podrien haver-hi coordinadors/es de les 
titulacions a més a més de la responsable de polítiques de gènere del centre. L’Observatori es 
compromet a enviar el document explicatiu del procés.  Quant a la data de celebració de l’acte 
de lliurament, Palencia proposa el mes d’octubre del 2017. 

 

 Palencia, finalment, encoratja l’alumnat a elaborar TFG’s amb perspectiva de gènere i, 

si més no, a incorporar el gènere com a variable sempre que sigui possible.  

 
 
S'obre un primer torn de paraules. 
 
 Carla Ymbern pregunta com es distribueixen els pressupostos. La degana respon amb 
una explicació sobre la manera amb què es reparteix el 60% del pressupost que es reparteix 
entres les tretze facultats. Esmenta exemples de criteris que s'han de tenir en compte: el grau 
d'experimentalitat de les facultats, el preu de la carrera, el nombre de matriculats per Facultat, 
el nombre de màsters oficials, el cost dels manteniment de laboratoris, etc. Recoder explica 
que la Facultat reclama de fa temps un augment de l'índex d'experimentalitat: al capdavall, és 
una reclamació que incideix en l'actualització de dades i de criteris.  
 
 Maria Antònia Galceran s'afegeix a les explicacions de la vicedegana Ferré. Cal parar 
esment amb els errors ortogràfics i gramaticals dels TFG i, si s'escau, cal demanar permisos per 
penjar imatges. Demana que els tutors avisin els alumnes d'aquestes incidències.  
 
 Maribel Fernández demana que es s'enviï un mail per recordar totes les qüestions 
relacionades amb el TFG. En tot cas, assenyala que el tutor no veu l'última versió dels TFG i, 
per tant, a vegades no n'ha vist ni tan sols la portada.  
 
 Aniol Costa concreta que els estudiants van rebre del Rectorat el missatge sobre 
l'acreditació del nivell B2.  
 
 La degana Maria José Recoder recorda la paritat de gènere en l'equip de deganat i fa 
un repàs de la distribució homes/dones en diferents estaments de la Facultat. Es compromet a 
enviar els mails de recordatori convenients en relació amb els temes exposats. 
 
S'obre un segon torn de paraules. 
 
 Maria Gutiérrez explica que els professors no saben exactament quan es pengen els 
TFG. Potser es podria deixar un temps de marge per a la revisió.  
 

http://observatori-diagnostics.uab.es/Recursos/Banc.asp


 Pierre Caufapé recorda que els TFG són teòrics: que hi ha moltes peticions d'alumnes 
que volen materials, però que no es poden deixar. Demana que es faci un document 
recordatori sobre aquesta qüestió.   
 
 Galceran aclareix que només es pengen els treballs amb una nota igual o superior a 7. 
És normativa UAB que tots els treballs hagin d'estar en accés obert. Galceran s'ofereix a la 
vicedegana de TFG per ajudar a redactar el missatge per als alumnes.   
 
 Anna Bosch conclou recordant els terminis de presentació del TFG. L'estudiant té fins a 
l'1 de juny per entregar-lo. Es tanquen actes el 6 de juliol. Pel que fa a les portades, aquest curs 
serà el tercer any que cal introduir manualment el títol dels TFG (el que apareix a la portada 
definitiva) en català, castellà i anglès. 
 
  
  
3.  Presentació i aprovació, si s'escau, del calendari acadèmic 2017-2018 

 
 La vicedegana d'Ordenació Acadèmica, Elisabet Garcia, presenta el calendari acadèmic 
2017-2018, aprovat per la Comissió d'Afers Acadèmics el 24 d'abril. Esmenta algunes dates: 
inici, 12 de setembre. Primer semestre: del 12 de setembre al 2 de febrer, incloent-hi les 
setmanes de reavaluació. Segon semestre: del 12 de febrer al 29 de juny, incloent-hi també les 
setmanes de reavaluació. Esmenta, igualment, la festa de la Facultat el segon semestre (10 
abril) i la festa major de l'Autònoma (9 novembre). 
 
 Mercè Díez pregunta per què hi ha només un dia de tancament d'actes al juliol i un al 
setembre  en lloc dels dos dies de tancament d'actes al juliol i un al setembre, com és aquest 
curs 2016-2017.  La vicedegana respon que a la facultat apliquem el calendari acadèmic-
administratiu  de la UAB i que aquest segon dia de juliol no està previst per al curs que ve. 
 
 S'aprova el calendari per 24 vots a favor i 4 abstencions. 
 
 
4.  Presentació i aprovació, si s'escau, del pla docent 2017-2018 

 
 La vicedegana d'Ordenació Acadèmica, Elisabet Garcia, presenta el pla docent 2017-
2018, aprovat per la Comissió d'Afers Acadèmics el 24 d'abril. Esmenta que a vegades es 
produeixen variacions dels criteris per manca de recursos dels departaments. Explica que si hi 
ha menys de 300 alumnes a Periodisme, aleshores queden 3 grups de teoria i 11 grups de 
seminaris/pràctiques; si hi ha 300 alumnes, queden 3 grups de teoria i 12 grups de 
seminaris/pràctiques; si hi ha més de 400 alumnes, aleshores queden 4 grups de teoria i 16 
grups de seminaris/pràctiques. En el cas de les titulacions de Comunicació Audiovisual i 
Publicitat (que tenen entorn de 80 alumnes), hi ha un grup de teoria i tres grups de 
seminaris/pràctiques. Si el nombre d'alumnes baixa i/o segons el tipus d'assignatura, els grups 
de seminaris/pràctiques poden ser 2. 
 
 La vicedegana anuncia que s'ha desprogramat el grup 03 de Literatura catalana 
contemporània del grau de Periodisme. També detalla l'oferta d'assignatures en anglès: 
Periodisme polític i parlamentari (sencera), Gestió de continguts digitals (part), Tècniques de 
negociació i lideratge (sencera), Tècniques especialitzades en RRPP (sencera), Tècniques de 
realització interactiva (sencera) i Teoria i anàlisi de la TV (part). Recorda que el curs 2016-2017 
hi havia tres assignatures més el seminari de les quals s'oferia en anglès però que no han 
funcionat bé. Es tracta de Comunicació, educació i alfabetització mediàtica, Polítiques de 



comunicació i Mètodes de recerca en comunicació. El curs que ve només s'oferiran en 
català/castellà. 
 
 Pel que fa als horaris, només s'han tocat per resoldre algun problema puntual. I pel 
que fa a les aules, la vicedegana recorda que no s'ha recuperat l'aula de l'aulari central. 
 
 Ja s'ha enviat l'encàrrec docent als departaments, que tenen fins al 19 de maig per 
assignar els professors als grups. Fet això, s'enviaran les fitxes de programació perquè els 
professors les omplin i es pugui fer la reserva d'espais. 
 
S'obre un torn de paraules. 
 
 Charo Lacalle explica que l'Autònoma hauria d'ajudar molt més els professors en el 
reciclatge en anglès. 
 
 María Gutiérrez demana l'equilibri de grups en el moment de la matrícula. Explica el 
cas concret de pèrdua d'un subgrup i, per tant, haver passat d'11 a 10. 
 
 Maribel Fernández agraeix el procediment, aclaridor, que s'ha seguit aquest any. 
 
 La vicedegana agraeix la feina d'Anna Bosch i diu que està d'acord que cal equilibrar els 
grups, si bé també s'han de mantenir els criteris.  
 
 Maria José Recoder explica que el vicerector de Relacions Internacionals va parlar de 
fer un pla de llengües per a totes les facultats. En aquest pla s'indica que cada facultat ha de 
tenir 25 professors com a mínim compromesos a assistir a la formació en anglès.  
 
 S'aprova el pla docent per 21 vots a favor i 5 abstencions. 
 
 
5.           Sorteig de la lletra de matrícula per als alumnes d'intercanvi 
 
 Es fa el sorteig d'acord amb el procediment de dir un número de l'1 al 26. Aniol Costa 
diu el número 13, que correspon a la lletra M seguint l'alfabet. 
 
6.           Afers de tràmit 
 
 No n’hi ha. 
 
7.           Precs i Preguntes 
  
 Òscar Coromina agraeix que la Facultat vagi escriure una carta formal de protesta a 
Antena3 perquè retiressin unes imatges elaborades per alumnes de la Facultat i emeses pel 
mitjà, en les quals sortien els mateixos alumnes i els espais de la Facultat, sense haver-los-en 
demanat permís. El canal va retirar finalment aquestes imatges i van enviar una carta al 
Deganat demanant excuses.  
 
 Miquel Blanes anuncia que els dies 10 i 11 de maig es farà vaga com a continuació de 
les demandes estudiantils: rebaixa del 30% de les taxes i distribució gratuïta de material 
(llibres). Demana que els professors no dificultin la possibilitat de fer vaga,  
 



 Pierre Caufapé pregunta si aquells dies de vaga ell podrà entrar a la Facultat. Miquel 
Blanes respon que sí. 
 
S’aixeca la sessió a les 16.50 h  
 
 
David Paloma 
en funcions de secretari de la Facultat 


